
رو بــــه رو
حسن عابدینی:

بخش خبری »22و30 « حذف شد
بخش های خبری شبکه های صداوسیما چند روزی است دچار 
تغییراتی در باکس های پخش شده است و به صورت همزمان در 
شبکه های اصلی و »شبکه خبر« پخش می شود که از جمله آنها 
بخش های خبری ساعت ۸ صبح، ۱۴ و ۲۱ شبکه اول سیما بوده 
است. همچنین بخش خبری »۲۲و30 « شبکه دو سیما که حدود 
۲ دهه فعالیت داشت از باکس پخش این شبکه حذف و در یک 
زیرنویس اطلاع رسانی شد که از این پس پخش نخواهد شد. از 
طرفی بخشی در شبکه خبر تحت عنوان »گفت وگوی ویژه خبری« 
به پخش رسید که مجری آن المیرا شریفی مقدم است که پیش از 
این بخش خبری همین شبکه با عنوان »تیترامشب« را اجرا می کرد 
و حالا این دو بخش خبری شبکه دو سیما و شبکه خبر باهم ادغام 
شده اند. حسن عابدینی، سرپرست خبرگزاری صداوسیما درباره 
حذف »گفت وگوی ویژه خبری« از شبکه دو سیما بیان کرد: ما دو 
برنامه گفت وگومحور داشتیم که هر دو هم خبری بود و در یک زمان 
به تلاقی می رسید و این شد که این موازی کاری های غیرضروری 
حذف شد. وی درباره پخش گفت وگوی ویژه خبری از شبکه خبر 
اظهارکرد: برنامه »تیترامشب« که از شبکه خبر پخش می شد و 
ساعت ۲۲و۱5 روی آنتن می رفت و همچنین »گفت وگوی ویژه 
خبری« که از شبکه دو پخش می شد یا موضوعات شان یکی بود و یا 
بسیار به هم نزدیک بودند. به هرحال برنامه های گفت وگومحور در 
فضای خبری برگرفته از سوژه های خبری روی هستند. عابدینی 
اضافه کرد: از طرفی از ساعت ۲۱ تا ۲۱و۴5 در شبکه یک بخش 
خبری دیگری داریم که معمولا یکی از 3 هدلاین و سرخط های 
اصلی خبر ۲۱ به عنوان گفت وگوی ویژه انتخاب می شد. بر این 
اساس در چارچوب مدیریت یکپارچه و هوشمند تصمیم گرفته 
شد یکی از این گفت وگوها وجود داشته باشد و حتی برنامه 
گفت وگومحور شبکه یک نیز از ساعت ۲۱و۴5 به بعد در شبکه 
خبر ادامه یابد. وی ادامه داد: دو برنامه گفت وگومحور در فضای 
سیاسی در یک زمان مشابه پخش می شد آن هم با موضوعاتی که 
گاهی یکی بود. عابدینی درباره تغییرات بخش های خبری سازمان و 
ادغام هایی که در این روزها صورت گرفته است، توضیح داد: در حال 
حاضر دو بخش خبری این تغییرات را تجربه می کند. اخبار ساعت 
۱۴ تا ۱5 در شبکه یک و شبکه خبر همزمان روی آنتن می رود و 
میزاقتصاد که ساعت۱۴و۴5 شروع می شود از این پس در شبکه 
خبر ادامه می یابد. وی اضافه کرد: شبکه خبر به عنوان شبکه اصلی 
پخش خبر خواهد بود و به کار خود ادامه می دهد و بخش های خبری 
شبکه های سیما که با یکدیگر تلاقی دارند هم افزایی می شوند. 
عابدینی همچنین گفت: پیش از این خبرنگاران کمی بودند اما الان 
خبرنگاران شبکه خبر، خبرنگاران رادیو و خبرنگاران خبرگزاری 
صداوسیما در چارچوب گروه های مختلف خبری ساماندهی شده 
و در تالارخبر شیشه ای صداوسیما مستقر شده اند. وی با اشاره به 
چارت معاونت سیاسی و تغییرات آن هم عنوان کرد: پیش از این 
پنج گروه اصلی سیاسی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
با 5 سردبیر داشتیم و الان این تقسیم بندی به 35 گروه تخصصی 

افزایش پیدا کرده است. 
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در حالی که کمتر از ۲هفته تا نوروز باقی مانده، 
فقط شبکه یک سیما نام علی ضیا مجری برنامه 
سال تحویل را به صورت رسمی اعلام کرده است، 
داریوش فرضیایی، منصور ضابطیان، احسان 
علیخانی، مصطفی امامی و رامبد جوان جزو 
گزینه های احتمالی بقیه شبکه ها هستند. در 
ایام نوروز بینندگان تلویزیونی به واسطه فراغتی 
که دارند همراهی بیشتری با جعبه جادو دارند و 
این همراهی در لحظات سال تحویل به اوج خود 
می رسد. تا این لحظه فقط نام مجری شبکه یک 
به صورت قطعی اعلام شده و عناوین دیگر برنامه ها 
در حد احتمالات و گمانه زنی است. این نکته نشان 
می دهد که برنامه سازان هنوز تصمیم قطعی 
برای مهم ترین اتفاق سال یعنی نوروز نگرفته و از 
انتخاب شان مطمئن نیستند. مدیران سیما نگرانند 
که نام فردی را به عنوان مجری انتخاب کنند و در 
دقیقه نود فرد دیگری توجه شان را جلب کند. اکثر 
منابع آگاه اعلام کردند که هنوز نام نهایی مجری 
شبکه شان مشخص نیست. در ادامه مروری داریم بر 
برنامه هایی که امسال در آستانه سال تحویل روانه 
آنتن می شوند و همچنین مجریانی که ممکن است 

بر صندلی اجرا بنشینند. 
 میزبانی ضیا از چهره های مردمی

علی ضیا اولین مجری بود که حضورش در برنامه 
سال تحویل را رسانه ای کرد. ویژه برنامه تحویل 
سال »فرمول یک« با اجرای ضیا از ۲۲ اسفند 
هر شب روی آنتن شبکه یک سیما می رود. علی 

ضیا از نوروز سال ۱۴00 تا امروز در قاب تلویزیون 
ظاهرنشده و حضور دوباره اش می تواند جذاب باشد. 
او در این مدت در فضای اینستاگرام برنامه سازی 

می کرد. 
 اجرای »عموپورنگ« برای بزرگسالان 

انتخاب داریوش فرضیایی یا همان عموپورنگ 
به عنوان مجری ســال تحویل شبکه ۲ یکی از 
انتخاب های عجیب امسال است. او در این سال ها 
با برنامه های محلــه گل وبلبل و بچه محل نشان 
داده که مجری کودکان است و زبان بچه ها را 
می فهمد. برنامه سال تحویل را غالبا بزرگسالان 
دنبال می کنند و لحن کودکانه او سنخیتی با این 
برنامه ندارد. گفته شده که قرار است فرد دیگری 
به عنوان مجری مکمل به عموپورنگ کمک کند 
که هنوز نامش اعلام نشده است. زمزمه هایی مبنی 
بر اجرای دو نفر عموپورنگ و مژده لواسانی در 
شبکه ۲ مطرح شد. شنیده ها حاکی است این خبر 
صحت ندارد و مژده لواسانی مجری سال تحویل 
شبکه ۲ نیست. با توجه به اینکه مجری ها قطعی 
نشده اند، همچنین صحبت هایی درباره اجرای 
منصور ضابطیان از شبکه ۲ هم مطرح است. او در 
ایام عید ویژه  برنامه نارنج وترنج را به صورت شبانه 
اجرا می کند و ممکن است مجری برنامه سال 
تحویل هم خودش باشد. ویژه برنامه نارنج وترنج با 
نگاهی ویژه به فرهنگ و ادبیات شامل بخش های 
گفت وگوی ویژه با هنرمندان، اجرای خوانندگان 
مختلف، شعرخوانی و... خواهد بود و از حضور 

مهمانانی در حوزه های گوناگون هنری، فرهنگی، 
اجتماعی و... بهره می برد. 

 علیخانی و عصر جدید
امسال سری جدید عصرجدید از نیمه شعبان 
مصادف با ۲۷ اسفندماه سالجاری تا عیدغدیر 
سال ۱۴0۱ روی آنتــن شبکه 3 خواهد رفت. 
احسان علیخانی مثل سال گذشته اجرای ویژه 
برنامه سال تحویل را در قالب عصرجدید به عهده 
خواهد داشت. او سال گذشته از خوانندگانی چون 
محسن ابراهیم زاده خواست اجرا داشته باشند. 
همچنین دختران گروه ستاره هشتم حرکات 
آکروباتیک را به اجرا گذاشتند. گروه نمایشی مجاز 
نیز مهمان برنامه شدند. علیخانی شرکت کنندگان 
و برگزیدگان دو فصل پیشین را در ویژه برنامه های 
سال تحویل خرج کرده است و امسال از این نظر 
دستش خالی است. ژاله صامتی، کارن همایونفر، 
مجید اسماعیلی و امین حیایی در فصل سوم 
عصرجدید احسان علیخانی به عنوان داور حضور 

خواهند داشت. 
 شبکه ۴ و برنامه  ضبط شده

شبکه ۴ با یک برنامه فرهنگی، هنری و تاریخی 
سال تحویل ۱۴0۱ را جشن می گیرد. پخش این 
برنامه یک روز قبل از عید آغاز می شود. براساس 
شنیده ها صداهای گمشده، نامه به فردا، صدسال 
شعرفارسی و قدم زدن در تاریخ ایران از جمله 
آیتم های این برنامه است. هنوز درباره اینکه 
چه کسی برنامه را اجرا می کند خبری اعلام 
نشده است. چون امکان تغییر مجری وجود دارد. 
شبکه ۴ دو گزینه اجرای زنده یا ضبطی را برای 
ویژه برنامه اش در نظر گرفته و مشخص نیست سراغ 

کدام حالت برود. 
 اولین اجرای »امامی« 

شبکه 5 که در چند سال گذشته صندلی اجرای 
سال تحویل را به حمید گودرزی، محمد علیزاده، 
رضا صادقی سپرد، احتمالا امسال به سراغ مصطفی 
امامی خواهد رفت. امامی با اجرای روزنامه در برنامه 
سلام تهران به مجری ثابت این شبکه بدل شده 
است. او در طول یک سال گذشته ویژه برنامه های 
شب یلدا، مبعث و روزمرد را برای شبکه تهران اجرا 
کرد. شنیده ها حاکی است ویژه برنامه سال تحویل 
شبکه 5 از دو روز زودتر یعنی جمعه شروع می شود. 

 برنامه »رامبد« قطعی نیست
احتمال دارد امسال شبکه نسیم با »خندوانه« و 
رامبد جوان به استقبال عید نوروز برود. ولی ماجرا 
فعلا در حد احتمال است و قطعی نشده است. رامبد 
جوان امسال ویژه برنامه  خندوانه را برای نوروز 
تدارک دیده؛ ولی مشخص نیست که این ویژه 
برنامه آنتن سال تحویل را هم پوشش دهد یا خیر. 
برنامه خندوانه به صورت ضبطی سال تحویل را 
جشن می  گیرد و خبری از برنامه زنده نخواهد بود. 

مسابقه »کافه بازی« شبکه دو سیما در 
ایام نوروز با حضور هنرمندان و خوانندگان 
به روی آنتن می رود.  مسابقه »کافه بازی« 
به صورت یک لیگِ مسابقات رایانه ای با حضور 
هنرمندان و خوانندگانی چون علی صادقی، 
کامران تفتی، رضا شفعیی جم، هومن گامنو 
و... در ایام نوروز پخش می شود. »کافه بازی« 
با اجرای میثم درویشان پور و آرش عیاری 
تدارک یک لیگ مسابقات رایانه ای را دیده که 
شامل بازی های نوستالژی، رانندگی، فوتبال، 
بازی هایی با استفاده از عینک واقعیت مجازی 
و یک بازی ایرانی می شود. »کافه بازی« کاری 
از گروه کودک ونوجوان شبکه دو سیماست که 
به تهیه کنندگی ماجد بازرگان تهیه شده است. 

این برنامه هر روز ۱۴و30 پخش می شود. 

 رضا شفیعی جم 
در »کافه بازی« 

فیلم تایید شده »عروسی خیابان فرشته« 
در دولت قبل از شورای جدید پروانه نمایش 
گرفت. به گزارش اداره کل روابط عمومی 
سازمان امور سینمایــی و سمعی بصـری، 
پــروانه نمایش فیلم سینمایی »عــروس 
خیابان فرشته« به تهیه کنندگی محمدرضا 
شریفی نیا و کارگردانی مهدی خسروی که 
در شورای پروانه نمایش سابق بازبینی و 
تاییده شده، صادر شد. در این فیلم محمدرضا 
شریفی نیا، عاطفه رضوی، مهراوه شریفی نیا، 
علیرضا جعفری، فهیمه رحیمیان، سام 
نوری، پوریا پورسرخ، حسام نواب صفوی، 
کمندامیرسلیمانی، شقایق فراهانی، رامین 
ناصرنصیر و فهیمه رحیم نیا بازی کرده اند. این 

فیلم محصول سال ۱399 است.

»شریفی نیا« برای 
فیلمش مجوز گرفت

به گزارش خبرگزاری دولتـــی کره جنوبی، 
نیروی دریایی این کشور توانست یک قایق 
گشتی کره شمالی که ادعا شده مرزی دریایی دو 
کره را نقض کرده بود، با شلیک و پیام هشدار به 
عقب براند. به گزارش فارس، خبرگزاری یونهاپ 
کره جنوبی گزارش داد که ارتش این کشور برای 
دفع یک قایق گشتی کره شمالی که مرز دریایی 
بین دو کره را نقض کرده بود، شلیک کرد. 
مقامات نظامی کره جنوبی گفتند که یک قایق 
گشتی کره شمالی پس از عبور از مرزدریایی 
غربی و ورود به آب های کره جنوبی برای تعقیب 
یک قایق که گفته می شود سرگردان بوده، 

عقب نشینی کرد. به نوشته یونهاپ، نیروی 
دریایی کره جنوبی توانست قایق گشتی را با 
شلیک و پیام های هشدار به سمت شمال به 
عقب براند و قایق دیگر حامل ۷ نفر که 6 نفر از 
آ ها لباس نظامی به تن داشتند را توقیف کرد. به 
گفته رئیس ستاد مشترک ارتش کره جنوبی، 
سئول ۲ بار از طریق خطوط ارتباطی تجاری 
و نظامی، پیام هایی را به همسایه شمالی در 
این خصوص ارسال کرده است. گفته می شود 
این ۷ شهروند غیرمسلح کره شمالی قصد 
فرار به جنوب را نداشتند و قایق آنها به طور 
تصادفی به سمت آب های کره جنوبی منحرف 

شده است. این حادثه درست یک روز قبل 
از انتخابات ریاست جمهوری کره جنوبی و 
در بحبوحه تنش های تازه بین دو کره برسر 
پرتاب های موشکی اخیر کره شمالی، از جمله 
آزمایش یک سامانه ماهواره ای تجسسی در روز 
شنبه رخ داد. دولت کره شمالی درباره آزمایش 
موشکی خود توضیحاتی را به رسانه ها ارائه کرد. 
رسانه دولتی کره شمالی )KCNA(  به نقل از 
ارتش این کشور گزارش داد که صبح شنبه 
آزمایش مهمی را برای سنجش یک سامانه 
ماهواره ای تجسسی انجام داد. کره شمالی 
می گوید: اداره ملی توسعه هوافضای کره شمالی 

)NADA( و آکادمی علوم دفاعی، این پرتاب را 
»براساس طرح توسعه یک ماهواره شناسایی« 
انجام دادند. این دومین پرتاب موشک توسط 
کره شمالی در مدت هفت روز برای آزمایش 
تجهیزات ماهواره و نهمین پرتاب موشک آن در 
سالجاری بود. پیش از این، کره شمالی خبر داده 
بود موشک بالستیک میان برد سطح به سطح 
با نام »هوآسونگ- ۱۲« را با هدف سنجش 
دقت و امنیت آن آزمایش کرد. »کیم.جونگ.

اون« رهبر کره شمالی به مقامات این کشور 
دستور داده بود تا از سرگیری فعالیت های 
موقتا تعلیق شده را بررسی کنند. پیونگ یانگ 
از اواخر سال ۲0۱۷ یک تعلیق خودخواسته 
برای آزمایش های اتمی و موشک های بالستیک 

قاره پیما اعمال کرده است. 

شلیکاخطارکرهجنوبیبهسمتقایقگشتیکرهشمالی

 هنوز چیزی قطعی نیست

مجریاناحتمالی»سالتحویل«

نمایش نقاشی های ژانر وحشت
نقاشی های ژانروحشت محمد محمدزاده تیتاکانلو 
تحت عنوان نمایشگاهی به نام »فناناپذیر« در گالری 
ماهر برپا شده است. محمد محمدزاده تیتکانلو، متولد 
۱3۴3 تجربیات متعددی در زمینه نقاشی، عکاسی، 
فیلمسازی و نویسندگی دارد. ابداعات نو در حیطه 
عکاسی و ادغام تکنولوژی باستانی عکاسی با عکاسی 
مدرن یکی از مهم ترین فعالیت های محمدزاده است. 
او تاکنون پنج کتاب در زمینه عکاسی و بیش از 60 
مقاله درباره عکاسی داگرئوتیپ نوشته است. او با 
شیوه عکاسی داگرئوتیپ از بسیاری هنرمندان به نام 
ایران عکاسی کرده و نمایشگاه متعدد عکاسی نیز برپا 
کرده است. نمایشگاه فناپذیر تا بیستم اسفند در گالری 
ماهر در خانه کتاب پیدایش واقع در خیابان پاسداران، 

گلستان دوم، پلاک ۱09 میزبان هنردوستان است. 

بلیت سینماها گران شد
قیمت های جدید بلیت های سینما در سالن های 
مختلف سینمایی اعلام شد. بعد از حرف وحدیث های 
زیادی که طی یکی ۲ هفته گذشته درباره قیمت بلیت 
سینماها در شورای صنفی نمایش مطرح شد سرانجام 
براساس ابلاغیه جدید سازمان سینمایی قیمت بلیت ها 
به این شرح اعلام شد: سینماهای با درجه مدرن در 
روزهای تمام بها ۴5 هزارتومان و در روزهای نیم بها 
۲۲ هزارو500 تومان. سینماهای با درجه ممتاز در 
روزهای تمام بها 35 هزارتومان و در روزهای نیم بها 
۱۷500هزار و500 تومان. سینماهای با درجه یک و دو 
در روزهای تمام بها ۲5 هزارتومان و در روزهای نیم بها 
۱۲ هزار و 500 تومان. این قیمت ها با احتساب مالیات بر 
ارزش افزوده است.  براساس آخرین اعلام در سامانه سمفا 
ظرفیت های ۷5 درصدی برای سالن های سینما در نظر 
گرفته شده است اما در جلسه آخر شورای صنفی نمایش 

ظرفیت ۱00 درصدی سینماها پیشنهاد شده است. 

رونمایی از سرویس های جدید 
»تلوبیون« 

مراسم رونمایی از سرویس های جدیدِ منظومه 
رسانه ای تلوبیون  در سالن همایش های بین المللی 
صـــداوسیما برگزار  شد. ۱۷ اسفند ۱۴00 مرکز 
همایش های بین المللی صداوسیما میزبان رئیس 
رسانه ملی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، مدیران 
ارشد صداوسیما، مدیران فرهنگی کشور و جمعی از 
تهیه کنندگان و برنامه سازان کشور به بهانه رونمایی از 
سرویس های جدید منظومه رسانه ای تلوبیون   شد. در 
این مراسم، علاوه بر ارائه گزارش فعالیت های تلوبیون 
در ۱0 سال گذشته، برنامه های دهه دوم فعالیت 
این پلتفرم و سرویس های جدید منظومه رسانه ای 
تلوبیون با شعار »زیست بوم محتوای سالم برای همه ی 
خانواده ها« تشریح  شد. همچنین در حاشیه این مراسم 
از برنامه های شاخص تلویزیون که بیشترین همکاری 

را با تلوبیون داشته اند، تقدیر شد. 

گـــزارش
 وزرای دفاع روسیه و ترکیه 

رایزنی کردند
رسانه ها از گفت وگوی تلفنی وزرای دفاع روسیه و ترکیه 
در خصوص وضعیت اوکراین خبر می دهند. به گزارش مهر به 
نقل از خبرگزاری تاس، وزارت دفاع روسیه اعلام کرد: سرگئی.

شویگو، وزیر دفاع روسیه با همتای ترکیه ای خود گفت وگو 
کرده است. براساس بیانیه صادره از سوی وزارت دفاع روسیه، 
گفت وگوی تلفنی وزرای دفاع روسیه و ترکیه درباره وضعیت 
اوکراین و همکاری های دوجانبه در خصوص موضوعات 
نظامی بوده است. اقدام نظامی روسیه در اوکراین در حالی وارد 
سیزدهمین روز خود شد که نتیجه 3 دورمذاکره فشرده میان 
طرفین، جز پیشرفت اندک در ایجاد گذرگاه های امن برای 
خروج غیرنظامیان از مناطق درگیری، حاصلی نداشته است. 
طبق آخرین گزارش ها، اتحادیه اروپا و آمریکا در ادامه رفتارهای 
دوگانه خود، ضمن تجهیز اوکراین به انواع سلاح ها، از لزوم 
پیگیری راهکار دیپلماتیک هم سخن می گویند و به روال این 
روزها، تمرکز خود را روی آن گذاشته اند که به هر طریق ممکن، 
پای چین را به این مقوله بازکنند. گفته می شود تانک های روسی 
وارد روستایی در ۲3 کیلومتری شمال شرق کی یف شده اند که 

این نشان دهنده پیشروی غافلگیرکننده و آرام روس هاست. 

 ارسال نیرو و سلاح به اوکراین 
اشتباه است

نماینده چین در سازمان ملل به غرب درباره دامن زدن به 
بحران از راه ارسال تسلیحات و نیرو به اوکراین هشدار داد. به 
گزارش مهر، »ژانگ.جون« سفیر چین در سازمان ملل در 
جلسه اضطراری شورای امنیت با موضوع شرایط انسانی در 
اوکراین، به شدت با مداخله غرب در درگیری های جاری در 
این کشور مخالفت کرد. وی در این باره گفت: این درگیری 
پیچیده است و به جای ریختن نفت روی آتش، حل مسائل 
پیچیده مستلزم آرامش و عقل سلیم است. دامن زدن به 
بحران فقط به وخامت اوضاع منجر خواهد شد. ژانگ در ادامه 
افزود: ما به شدت بابت تحریم های اعلامی از سوی غرب نگران 
هستیم. این تحریم ها نه تنها کارساز نیستند، بلکه تبعات 
انسانی وخیمی هم در پی دارند و به ضرر مالی سایر کشورها 
منجر می شوند. ارسال تسلیحات و نیرو به اوکراین حتی 
اوضاع را از آنچه اکنون هست، وخیم تر می کند. وی در بخش 
دیگری از اظهاراتش، از آمریکا و اتحادیه اروپا خواست که در 
باب مسائل امنیتی اروپا، بر پایه اصل برابری با روسیه وارد 
گفت وگو شوند و مشکلاتی را که سال ها روی هم انباشته شده، 
تشدید نکنند. طی هفته گذشته، استرالیا، آمریکا و اتحادیه 
اروپا هر یک به نوبه خود از چین خواستند که برای حل بحران 
میانجیگری کند. رئیس جمهور فرانسه و صدراعظم آلمان، با 
شیء.جینپینگ رئیس جمهور چین گفت وگو خواهند کرد. 
دولت پکن می گوید که به تمامیت ارضی اوکراین احترام 
می گذارد اما روسیه هم دغدغه هایی دارد که از سوی غرب 

نادیده گرفته شده است.

همه منتظر تصمیم آخر!  
ادامه از صفحه 2/

 گفت وگوی امیر عبداللهیان- لاوروف
در تماس تلفنی امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
و سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه فدراسیون روسیه، طرفین 
در خصوص مناسبات دوجانبه، روند مذاکرات وین، تحولات 
اوکراین و برخی از تحولات بین المللی گفت وگو و تبادل نظر 
کردند. طرفین با اشاره به سفر رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمـــی به تهران، اظهار داشتند که اکنون 
آژانس در مسیر درست همکاری فنی با ایران قرار دارد و توافق 
خوبی حاصل شده است. حسین امیرعبداللهیان اظهار کرد: ما 
با جدیت برای رسیدن به توافقی خوب و قوی در وین تلاش 
می کنیم. تاکنون پیشرفت های خوبی به دست آمده اما با وجود 
پیشرفت های حاصله، برخی از مسائل هنوز در وین حل و فصل 
نشده که نیازمند تصمیم سیاسی طرف غربی است. وزیر امور 
خارجه کشورمان با تاکید بر ضرورت رفع موثر تحریم ها، اظهار 
کرد: رسیدن به توافق در وین می تواند زمینه همکاری های 
متنوع جمهوری اسلامی ایران با سایر کشورها و از جمله شرکای 
خود را گسترش دهد. امیرعبداللهیان با تاکید بر این که ما هم با 
جنگ و هم با اعمال تحریم مخالفیم، تاکید کرد: روشن است که 
همکاری های جمهوری اسلامی ایران با هیچ  کشوری از جمله 
روسیه نباید متاثر از فضای تحریم باشد. سرگئی لاوروف نیز در 
این گفت وگوی تلفنی بر ضرورت همکاری های ایران و روسیه 
در زمینه های مختلف، از جمله حیطه های مختلف روابط تجاری 
و اقتصادی تاکید کرد. وی با اشاره به روند مذاکرات طی شده و 
حمایت روسیه از خواسته های منطقی ایران، دیدگاه های خود 

را در این خصوص تشریح کرد. 
گفت وگوی کارشناسی صورت نمی گیرد

هماهنگ کننده اتحادیه اروپا در مذاکرات وین، در توییتی 
تصــریح کرد که دیگر گفت وگوهای کارشناسی جهت احیای 
برجام در وین انجام نمی گیرد. انریکه مورا، در توییتی نوشت: 
»برای شفــاف سازی می گویم که دیگر »مذاکرات در سطح 
کارشناسی« و »جلسات رسمی« وجود ندارد. زمان آن فرا 
رسیده است که طی چند روز آتی تصمیمات سیاسی به 

مذاکرات وین خاتمه بدهند.«
 روسیه برای احیای برجام مشارکت دارد

وزیر امور خارجه آمریکا در اظهاراتی با بیان اینکه تلاش های 
دیپلماتیک برای احیای توافق هسته ای ادامه دارد، تاکید کرد 
روسیه هم در این روند مشارکت دارد و منافع آنها نیز در احیای 
این توافق نهفته است. آنتونی بلینکن که به استونی سفر کرده 
است، در اظهاراتی به موضوع احیای توافق هسته ای از طریق 
مذاکرات وین و موضع اخیر مطرح شده توسط روسیه مبنی بر 
تضمین خواهی کتبی از آمریکا در زمینه عدم تاثیر تحریم های 
مسکو بر روابط تجاری- اقتصادی  تحت برجام با ایران پرداخته 
و گفت: ما به کارمان ادامه می دهیم تا ببینیم آیا می توانیم به 
پایبندی دوجانبه با ایران در زمینه توافق برجام دست یابیم یا 
نه. روسیه هم به مشارکت در این تلاش ها ادامه می دهد و در 
اطمینان یابی از عدم دستیابی ایران به یک سلاح هسته ای 

منافع خود را دارد.

رئیس جمهور اوکراین: 

علاقهایبهعضویتدر»ناتو«ندارم
جهــــان 

کوتــــاه

رئیس جمهور اوکـــراین در مصاحبه ای 
تلویزیونی با یک شبکه آمریکایی اعلام کرد 
که از مدت ها پیش و به دلیل امتناع ناتو از 
پذیرش اوکراین در این ائتلاف، دیگر علاقه ای 
برای پیوستن به این ائتلاف ندارد. به گزارش 
خبرگزاری مهر، »ولودیمیـــر.زلنسکـــی« 
رئیس جمهور اوکراین در مصاحبه ای با شبکه 
تلویزیونی آمریکایی ABC گفت که علاقه 
خود را به موضوع پیوستن این کشور به ناتو 
از دست داده است. وی افزود: در مورد ناتو، 
مدت ها پیش پس از اینکه متوجه شدیم ناتو 
آمادگی پذیرش اوکراین را ندارد، علاقه خود 
را به این موضوع از دست دادم. این ائتلاف 
از تضادها و رویارویی با روسیــه می ترسد. 
زلنسکی همچنین تاکید کـــرد که کی یف 
برای این مساله به پای بروکسل نخواهد 
افتاد و التماس نخواهد کرد. وی همچنین 

پیش تر در پاسخ به سوالی درباره امکان به 
رسمیت شناختن کریمــه و جمهوری های 
دونباس گفته بود: ما می توانیم در این مورد 

بحث و گفت وگو کنیم و در مورد چگونگی 
زندگی مــردم در آنجا توافق و مصالحه کنیم. 
»دیمیتری.پسکوف« سخنگــوی کرملین 

درباره تازه ترین تحولات جنگ اوکراین 
بیان داشت: اوکراین باید حاکمیت روسیه 
بر شبه جزیره کریمه و استقلال دو جمهوری 
دونستک و لوهانسک را به رسمیت بشناسد. 
سخنگوی کرملین در ادامه شروط مسکو 
برای توقف عملیات نظامی در اوکراین افزود: 
اوکراین باید قانون اساسی خود را اصلاح کند 
و از تلاش برای پیوستن به هر ائتلافی دست 
بردارد. وی تصریح کرد: روسیه به اوکراین 
اطلاع داده است عملیات ویژه نظامی در این 
کشور هر لحظه که کی یف شروط مسکو را 
بپذیرد، متوقف خواهـــد شد. گفتنی است، 
»ولادیمیرپوتین« رئیس جمهور روسیه حدود 
دو هفته پیش دستور آغاز عملیات نظامی 
ویژه در اوکراین را صادر کرد. این اتفاق پس از 
آن رخ داد که آمریکا و کشورهای غربی حاضر 
به ارائه تضمین های امنیتی به مسکو نشدند. 

مدیران انرژی جهان درباره تبعات تحریم نفت 
و گاز روسیه هشدار دادند و خواستار افزایش 
سرمایه گذاری برای تقویت تولید سوخت های 
فسیلی و انرژی های تجدیدپذیر شدند. به گزارش 
ایرنا، خبرگزاری رویترز در گزارشـــی نوشت: 
همزمان با اوج گرفتن قیمت نفت، مدیران عامل 
حوزه انرژی اروپا خواهان تامین امنیت و یافتن 
جایگزین برای نفت روسیه هستند. کشورها و 
شرکت های بین المللی از خرید نفت و سوخت از 
روسیه خودداری می کنند، موضوعی که می تواند 
بزرگ ترین اختلال در بازار انرژی جهان از دهه های 
گذشته تاکنون محسوب شود. روسیه چهار تا پنج 
میلیون بشکه نفت و ۲ تا سه میلیون بشکه فرآورده 

نفتی در روز صادر می کند. رهبران گاز و نفت 
جهان در یک کنفرانس صنعتی خواستار افزایش 
تولید سوخت های فسیلی و انرژهای تجدیدپذیر 
برای کاهش اتکا به نفت روسیه شدند. کنفرانس 
سالانه انرژی  »CERAWeek«، زمانی در منطقه 
هوستون آمریکا آغاز به کار کرد که قیمت جهانی 
نفت رکوردهایی را پشت سر گذاشته که از زمان 
بحران مالی سال ۲00۸ تاکنون شاهد آن نبوده 
است. محمد بارکیند و دبیر کل اوپک در این 
کنفرانس گفت: اکنون این ظرفیت در جهان 

وجود ندارد که نبود ۷ میلیون بشکه نفت روسیه را 
جبران کند. وی خواستار افزایش سرمایه گذاری در 
بازار نفت شد و کاهش سرمایه گذاری در سال های 
گذشته را عامل تنگنای امروز عنوان کرد. اندی.

براون مدیرعامل شرکت انرژی گالپ پرتغال نیز 
خاطرنشان کرد: دولت پرتغال دنبال تسریع در 
استفاده از انرژی های تجدیدپذیر است. حتی 
قبل از بحران اوکراین، بازار انرژی ملتهب بود و در 
صورت کنارگذاشتن نفت و گاز روسیه از معادلات، 
شاهد بحران در این حوزه خواهیم بود. پاتریک.

پویان مدیرعامل شرکت انرژی توتال نیز در این 
کنفرانس بیان داشت: شرایط امروز، یک بیدارباش 
به تمامی تصمیم گیران در قاره اروپاست تا امنیت 
ذخایر انرژی را جدی بگیرند. جان.کری نماینده 
ویژه رئیس جمهور آمریکا در مساله تغییرات 
آب وهوایی در این کنفرانس گفت: مردم اکنون 
باید مدتی برای انرژی هزینه بالاتری بپردازند و 
دولت بایدن بر گسترش استفاده از گاز طبیعی و 
انرژی هسته ای تاکید دارد. جوسو.جون ایماز.سن 
میگوئل مدیرعامل شرکت نفتی رپسول اسپانیا 
معتقد است: اروپا باید با تنوع بخشیدن به منابع 
انرژی و انرژهای تجدیدپذیر، وابستگی خود به 

خارج از قاره در این حوزه را کاهش دهد. 

هشداردربارهتبعاتتحریمنفتروسیه


